

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

ENGLISH

EVENTS

Field research on the long-term impact of displacement and return patterns, Sierra Leone/Liberia (23 April–2 June 2018)

Markus Rudolf and Elke Grawert will travel to Sierra Leone and Liberia for field research on the long-term impact of displacement and return patterns that have occurred since the end of the violent conflicts of the 1990s. The field research takes place within the research project "Protected rather than protracted. Strengthening refugees and peace", funded by the German Federal Ministry for Economic Cooperation and Development (BMZ).

Contact: elke.grawert@bicc.de

Presentation "Taliban, Refugees and Bundeswehr", Bonn (24 April 2018)

Conrad Schetter will give a presentation at Treff Holtorf on "Taliban, Refugees and Bundeswehr: Afghanistan between hope and lack of prospects".

Venue: Pfarrsaal St. Antonius, Burghofstr. 2, Niederholtorf

Time: 19:00h

Admission is free.

Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de

Conference: 50th Colloquium of the German Association for Peace and Conflict Studies (AFK), Berlin (12 -14 April 2018)

The conference on the occasion of the 50th anniversary of the German Association for Peace and Conflict Studies (AFK) "Peace–Conflict–Science. Reflections on Research and Practice" deals with the topics of practical relevance, inter- and transdisciplinarity of peace and conflict studies.

On 12 April, Conrad Schetter will moderate the panel "Expectations held by others and the peace and conflict community itself of its stance against the background of today's conflicts and challenges" (in German).

On 14 April, Marie Müller-Koné will present a paper on land conflicts in West Africa entitled "The danger of autochthony: Fueling violence or regulating the integration of foreigners in Côte d'Ivoire?"

[Further information](#) | Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de and Marie Müller-Koné at marie.mueller@bicc.de

Founding Symposium "Future Rural Africa. Pioneering and social-ecological transformation", Bonn (9 April 2018)

Conrad Schetter and Marie Müller-Koné will attend the Founding Symposium of the Collaborative Research Center (CRC) entitled "Future Rural Africa. Pioneering social-ecological transformation". The CRC is a joint research centre of the Universities of Bonn and Cologne and BICC.

[Further information](#) | Contact: Marie Müller-Koné at marie.mueller@bicc.de

6th Global Conference on Renewables and Energy Efficiency for Desert Regions, Amman, Jordan (3–5 April 2018)

From 3 to 5 April, under the patronage of HRH Prince Hamza Bin Al Hussein, the University of Jordan together with other Jordanian universities will organize the "6th Global Conference on Renewables and Energy Efficiency for Desert Regions" (GCREEDER 2018) in Amman. On 3 April, Shahrazad Far will present on the main results of the [MENA SELECT](#) project covering three country cases (Morocco, Jordan and Tunisia).

[Further information](#) | Contact: Shahrazad Far at shahrazad.far@bicc.de

Expert workshop “Mobility and immobility/return and reintegration of refugees”, Bonn (22–23 March 2018)

Benjamin Etzold, Elke Grawert and Hannah Schimpl organized an expert workshop, during which working papers and policy recommendations on "Mobility and immobility in the context of forced displacement" as well as "Return and reintegration of refugees" were discussed and commented critically. The workshop is part of the project “Forced displacement: Research and Transfer” funded by the German Federal Ministry for Education and Research (BMBF).

Contact: Elke Grawert at elke.grawert@bicc.de

Talk “Conflicts and sexualized violence in refugee shelters”, Eberswalde (22 March 2018)

Tim Röing gave a talk on “Conflicts and sexualized violence in refugee shelters” at the Amadeu-Antonio cultural centre in Eberswalde. The corresponding event, titled “Violence prevention for female refugees and the role of social work”, was organized by the Diakonie Berlin-Brandenburg and aimed at social workers and volunteers working with refugees. In his talk, Tim Röing focused on institutional and individual factors favouring outbreaks of violence within shelters and potential leeway for social work in addressing these issues.

Contact: Tim Röing at tim.roeing@bicc.de

Kick-off workshop on protracted refugee situations, Quito, Ecuador (20 March 2018)

In the framework of field research in Ecuador related to the project “Protected rather than protracted—Strengthening refugees and peace” (funded by the German Federal Ministry for Economic Cooperation and Development, BMZ), Clara Schmitz-Pranghe conducted the kick-off workshop “Desplazamiento y soluciones sostenibles” (“Displacement and sustainable solutions”) in Quito. Representatives from academia, politics and practice participated in this workshop.

Contact: Clara Schmitz-Pranghe at clara.schmitz-pranghe@bicc.de

Review conference on UN-programme of Action on Small Arms and Light Weapons, New York City (19–23 March 2018)

Wolf-Christian Paes participated as an advisor to the German delegation at the Preparatory Committee (PrepCom) for the Review Conference of the United Nations Programme of Action on Small Arms and Light Weapons in New York City (USA).

Contact: Wolf-Christian Paes at wolf-christian.paes@bicc.de

Training “Physical Security and Stockpile Management (PSSM) Competence-building Seminar”, Nairobi, Kenya (16–23 March 2018)

Within the framework of the PSSM Capacity Development and Technical Advice in the Sahel and the Horn of Africa project, BICC aims at implementing capacity development activities in the area of PSSM for armed forces and security agencies in Africa. In partnership with the Regional Centre on Small Arms (RECSA), the Multinational Small Arms and Ammunition Group (MSAG) and the International Peace Support Training Centre (IPSTC), the PSSM Competence-building Seminar in Nairobi, Kenya, was attended by 25 participants from military and police forces from different East African states (Burundi, Central African Republic, DRC, Kenya, Uganda, Rwanda, the Seychelles, Somalia, South Sudan, Sudan, Tanzania) with eleven Instructor Candidates, six PSSM Instructors and two Senior Instructors.

Besides the training of students, the seminar included a train-the-trainer component that aims at African Instructors conducting these trainings without further MSAG involvement.

[Further information](#) | Contact: Matthias Krötz at matthias.kroetz@bicc.de

Workshop "Cross-border Anti-trafficking Efforts & Civilian Disarmament", Berlin (26–27 February 2018)

In close co-operation with the German Federal Foreign Office BICC conducted a Lessons Learned Workshop: "Cross-border Anti-trafficking Efforts & Civilian Disarmament" in Berlin on February 26 and 27. Objective of the workshop was to identify best practices and lessons learned from successful cross-border law enforcement and civilian disarmament. Based on the results a lessons learned publication will be published shortly.

Contact: Matthias Krötz at matthias.kroetz@bicc.de

NEW PUBLICATIONS

[Far, S., & Youngs, R. \(2018\). The EU's Distinctive Approach to Climate Security. In S. V. Scott, & C. Ku \(Eds.\). *Climate Change and the UN Security Council* \(pp. 147–161\). London: Edward Elgar Publishig.](#)

[Richards, J. \(2018\). High Risk or Low Risk: Screening for Violent Extremists in DDR Programmes. *International Peacekeeping*.](#)

[Far, S. \(2018\). *Advancing Energy Transition While on the Road to Democracy: Tunisia's Double Challenge* \(DGAPkompakt series No. 2\). Berlin: DGAP.](#)

PRESS RELEASES

15 March 2018

[Flucht- und Flüchtlingsforschung fordert: Arbeitsmarkthürden für alle Geflüchteten abbauen](#)

BICC IN THE MEDIA

27 March 2018

SWR2: [Das Ringen um Frieden](#). Interview with Conrad Schetter (in German)

17 March 2018

Badische Zeitung: [Recep Tayyip Erdogans liebste deutsche Technik](#) (in German)

WirtschaftsWoche: [Dieses Schutzsystem für Leopard-Panzer steht auf Erdogans Einkaufszettel](#) (in German)

16 March 2018

Nordwest Zeitung: [Kriegsszenen in der Lüneburger Heide](#) (in German)

15 March 2018

Business Insider: [Erdogan will unbedingt eine bestimmte Waffentechnik aus Deutschland haben](#) (in German)

Augsburger Allgemeine: [Panzer unter Beschuss: Rheinmetall präsentiert Schutzsystem](#) (in German)

Schwäbische: [Hohes Interesse an Schutzsystem für Leopard-Panzer](#) (in German)

8 March 2018

Detektor.fm: [Kein Ende in Sicht](#). Interview with Conrad Schetter (in German)

4 March 2018

Telepolis: [„Nordkorea wird mit Sicherheit weiterhin am Atomprogramm festhalten“](#). Interview with Herbert Wulf (in German)

1 March 2018

Deutsche Welle: [Berlin'in Türkiye'ye silah satışı politikasına elestiri](#). Interview with Max Mutschler (in Turkish)

DEUTSCH

AKTIVITÄTEN

Feldforschung zu langanhaltenden Auswirkungen von Vertreibungs- und Rückkehrmustern, Sierra Leone/Liberia (23. April – 2. Juni 2018)

Markus Rudolf und Elke Grawert werden nach Sierra Leone und Liberia reisen, um Feldforschung zu langanhaltenden Auswirkungen von Vertreibungs- und Rückkehrmustern zu betreiben, die seit dem Ende der gewaltsamen Konflikte in den 1990er aufgetreten sind. Die Feldforschung findet im Rahmen des Projekts „Protected rather than protracted – Strengthening refugees and peace“ statt, das vom Bundesministerium für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) gefördert wird.

Kontakt: Elke Grawert at elke.grawert@bicc.de

Vortrag „Taliban, Flüchtlinge und Bundeswehr“, Bonn (24. April 2018)

Conrad Schetter wird auf Einladung des Treff Holtorf zu dem Thema „Taliban, Flüchtlinge und Bundeswehr: Afghanistan zwischen Hoffnung und Perspektivlosigkeit“ referieren.
Ort: Pfarrsaal St. Antonius, Burghofstr. 2, Niederholtorf
Zeit: 19:00 Uhr
Der Eintritt ist frei.

Kontakt: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de

Konferenz: 50. Kolloquium der Arbeitsgemeinschaft für Friedens- und Konfliktforschung (AFK), Berlin (12.- 14. April 2018)

Die Konferenz anlässlich des 50. Jubiläums der Arbeitsgemeinschaft für Friedens- und Konfliktforschung (AFK) „Frieden – Konflikt – Wissenschaft. Reflexionen zu Forschung und Praxis“ befasst sich mit Themen wie Praxisorientierung und Inter- und Transdisziplinarität der Friedens- und Konfliktforschung.

Am 12. April wird Conrad Schetter das Podium „Fremd- und Selbsterwartungen an die Friedens- und Konfliktforschung vor dem Hintergrund heutiger Konflikte und Herausforderungen“ moderieren.

Am 14. April wird Marie Müller-Koné ein Paper zu Landkonflikten in West-Afrika mit dem Titel „The danger of autochthony: Fueling violence or regulating the integration of foreigners in Côte d’Ivoire?“ präsentieren.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de und Marie Müller-Koné at marie.mueller@bicc.de

Gründungssymposium “Zukünftiges ländliches Afrika. Zukunftsweisende und sozial-ökologische Transformation”, Bonn (9. April 2018)

Conrad Schetter und Marie Müller-Koné werden am Gründungssymposium des Collaborative Research Center (CRC) mit dem Titel „Zukünftiges ländliches Afrika. Zukunftsweisende und sozial-ökologische Transformation“ teilnehmen. Das CRC ist ein gemeinsames Forschungszentrum der Universität Bonn, der Universität Köln und des BICC.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Marie Müller-Koné at marie.mueller@bicc.de

6. Globale Konferenz zu erneuerbaren Energien und Energieeffizienz in Wüstenregionen, Amman, Jordanien (3.- 5. April 2018)

Vom 3. bis 5. April findet unter der Schirmherrschaft von SE Prinz Hamza Bin Al Hussein in Amman die internationale Konferenz “6th Global Conference on Renewables and Energy Efficiency for Desert Regions” (GCREEDER 2018) statt. Sie wurde von der Universität Jordanien zusammen mit anderen Universitäten des Landes organisiert. Am 3. April wird Shahrazad Far die wichtigsten Ergebnisse des Forschungsprojekts [MENA SELECT](#) vorstellen, die auf Länderstudien in Marokko, Jordanien und Tunesien basieren.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Shahrazad Far at shahrazad.far@bicc.de

Expertenworkshop "Mobilität und Immobilität/Rückkehr und Reintegration von Geflüchteten", Bonn (22.-23. März 2018)

Benjamin Etzold, Elke Grawert und Hannah Schimpl organisierten einen Expertenworkshop, der Forschungspapiere und Politikempfehlungen zu „Mobilität und Immobilität im Kontext von Flucht und Vertreibung“ sowie zu „Rückkehr und Reintegration von Geflüchteten“ diskutierte und kritisch kommentierte. Der Workshop war Teil des Projekts „Flucht: Forschung und Transfer“, das vom Bundesministerium für Bildung und Forschung (BMBF) gefördert wird.

Kontakt: Elke Grawert at elke.grawert@bicc.de

Vortrag „Konflikte und sexualisierte Gewalt in Flüchtlingsunterkünften“, Eberswalde (22. März 2018)

Tim Röing hat am Bürgerbildungszentrum Amadeu Antonio in Eberswalde einen Vortrag mit dem Thema „Konflikte und sexualisierte Gewalt in Flüchtlingsunterkünften“ gehalten. Die Veranstaltung mit dem Titel „Gewaltprävention für geflüchtete Frauen und die Rolle von Sozialarbeit“ wurde von der Diakonie Berlin-Brandenburg organisiert und richtete sich an Sozialarbeiter und ehrenamtliche Helfer in der Flüchtlingshilfe. In seinem Vortrag thematisierte Tim Röing institutionelle und individuelle Faktoren, die Gewalt in Unterkünften begünstigen sowie potenzielle Spielräume für Sozialarbeiter, um diese Probleme zu behandeln.

Kontakt: Tim Röing at tim.roeing@bicc.de

Kick-off Workshop zu verlängerten Fluchtsituationen, Quito, Ecuador (20. März 2018)

Im Rahmen einer Feldforschung in Ecuador für das BMZ-geförderte Projekt „Protected rather than protracted—Flüchtlinge und Frieden stärken“, führte Clara Schmitz-Pranghe den Kick-off Workshop „Desplazamiento y soluciones sostenibles“ („Vertreibung und nachhaltige Lösungen“) in Quito durch. An der Veranstaltung nahmen Vertreterinnen und Vertreter aus Wissenschaft, Politik und Praxis teil.

Kontakt: Clara Schmitz-Pranghe at clara.schmitz-pranghe@bicc.de

Konferenz zur Überprüfung des UN-Aktionsprogramms über Kleinwaffen und leichte Waffen. New York City (19. - 23. März 2018)

Wolf-Christian Paes hat als Berater der deutschen Delegation am vorbereitenden Ausschuss (PrepCom) für die Konferenz zur Überprüfung des UN Aktionsprogramms für Kleinwaffen und leichte Waffen in New York teilgenommen.

Kontakt: Wolf-Christian Paes at wolf-christian.paes@bicc.de

Schulung zum Ausbau von Kompetenzen im Bereich der physischen Sicherheit und Verwaltung staatlicher Waffenbestände (PSSM), Nairobi, Kenia (16. - 23. März 2018)

Im Rahmen des Projekts zur PSSM Kapazitätsentwicklung und technischen Beratung in der Sahel-Region und am Horn von Afrika strebt das BICC die Implementierung von Aktivitäten zur Kapazitätsentwicklung im Bereich von PSSM für Streitkräfte und Sicherheitsunternehmen in Afrika an. BICC richtete die PSSM Schulung zum Ausbau von Kompetenzen in Zusammenarbeit mit dem Regional Centre on Small Arms (RECSA), der Multinational Small Arms and Ammunition Group (MSAG) und dem International Peace Support Training Centre (IPSTC) aus. 25 Vertreterinnen und Vertreter aus Militär und Polizei aus den ostafrikanischen Staaten Burundi, Zentralafrikanische Republik, Demokratische Republik Kongo, Kenia, Uganda, Ruanda, den Seychellen, Somalia, Südsudan, Sudan und Tansania mit elf Ausbildungskandidaten, sechs PSSM Ausbildern und zwei leitenden Ausbildern nahmen daran teil.

Daneben beinhaltete das Seminar eine Train-the-Trainer-Komponente, die darauf abzielt, dass afrikanische Trainer diese Schulungen ohne weitere MSAG-Beteiligung durchführen können.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Contact: Matthias Krötz at matthias.kroetz@bicc.de

Workshop "Cross-border Anti-trafficking Efforts & Civilian Disarmament", Berlin (26. – 27. Februar 2018)

In Kooperation mit dem Auswärtigen Amt führte das BICC einen Lessons Learned Workshop "Cross-border, Anti-trafficking Efforts & Civilian Disarmament" am 26. und 27. Februar im Auswärtigen Amt in Berlin durch. Ziel des Workshops war es erfolgreiche Ansätze des transnationalen Grenzschutzes sowie der freiwilligen Entwaffnung von Zivilisten zusammenzutragen. Auf Grundlage dieser Ergebnisse wird in Kürze eine Lessons Learned Publikation erscheinen.

Kontakt: Matthias Krötz at matthias.kroetz@bicc.de

NEUE PUBLIKATIONEN

[Far, S., & Youngs, R. \(2018\). The EU's Distinctive Approach to Climate Security. In S. V. Scott, & C. Ku \(Eds.\). *Climate Change and the UN Security Council* \(pp. 147–161\). London: Edward Elgar Publishig.](#)

[Richards, J. \(2018\). High Risk or Low Risk: Screening for Violent Extremists in DDR Programmes. *International Peacekeeping*.](#)

[Far, S. \(2018\). *Advancing Energy Transition While on the Road to Democracy: Tunisia's Double Challenge* \(DGAPkompakt series No. 2\). Berlin: DGAP.](#)

PRESSEERKLÄRUNGEN

15. März 2018

[Flucht- und Flüchtlingsforschung fordert: Arbeitsmarkthürden für alle Geflüchteten abbauen](#)

BICC IN DEN MEDIEN

27. März 2018

SWR2: [Das Ringen um Frieden](#). Interview mit Conrad Schetter

17. März 2018

Badische Zeitung: [Recep Tayyip Erdogans liebste deutsche Technik](#)

WirtschaftsWoche: [Dieses Schutzsystem für Leopard-Panzer steht auf Erdogans Einkaufszettel](#)

16. März 2018

Nordwest Zeitung: [Kriegsszenen in der Lüneburger Heide](#)

15. März 2018

Business Insider: [Erdogan will unbedingt eine bestimmte Waffentechnik aus Deutschland haben](#)

Augsburger Allgemeine: [Panzer unter Beschuss: Rheinmetall präsentiert Schutzsystem](#)

Schwäbische: [Hohes Interesse an Schutzsystem für Leopard-Panzer](#)

8. März 2018

Detektor.fm: [Kein Ende in Sicht](#). Interview mit Conrad Schetter

4. März 2018

Telepolis: [„Nordkorea wird mit Sicherheit weiterhin am Atomprogramm festhalten“](#). Interview mit Herbert Wulf

1. März 2018

Deutsche Welle: [Berlin'in Türkiye'ye silah satışı politikasına elestiri](#). Interview mit Max Mutschler (in Turkish)

Follow @BICC_Bonn on Twitter/
Folgen Sie @BICC_Bonn auf Twitter
twitter.com/BICC_Bonn

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use pr@bicc.de for any inquiry.
The newsletter is not displayed correctly? Please contact: pr@bicc.de